
»CINKARNAH« — izdaja Cinkarna 
Celje, metalurško kemična Indu
strija, Celje. Naklada 2500 izvodov. 
Vsi člani OZD Cinkarne in upo
kojenci dobivajo glasilo brezplač
no. Izhaja mesečno. Ureja uredni
ški odbor. Glavni m odgovorni 
urednik: Mira Plahutnik. Naslov:
Uredništvo glasila »Cinkarnar«, Cin
karna, Celje, Kidričeva 19, telefon 
23-981 interna 251. Tisk: »Papir-
konfekcija« Krško.
Po mnenju Sekretariata za informi
ranje v izvršnem svetu skupščine 
SRS je glasilo oproščeno plačeva
nja davka (št. 421-1 /72 z dne 
5. 4. 1974). LETNIK XXV CELJE, FEBRUAR-MAREC 1978 ŠTEVILKA 2

Delovna konferenca komunistov
V četrtek, dne 9. februarja je bila konferenca komunistov Cinkarne Celje. Dnevni red je bil razdeljen 
na dva dela, uvodni svečani del in delovno konferenco, kjer so komunisti obravnavali oceno aktivnosti 
komunistov v Cinkarni in njihove najvažnejše bodoče naloge ter akcijski program Zveze komunistov 
za obdobje februar — december 1978.

Sekretar Zveze komunsitov to
variš Slapnik je izročil knjige 
novo sprejetim članom ZK, in 
sicer Milovanovič Milošinu, Mu- 
rovič Dragu, Topolovčan Iva
nu, Kosi Mojmiru, Vodičar Jan
ku in Vukmirovič Dragici. Nato

berger Jožeta, Omersel Petra, 
Skale Viktorja ter Rojnik Alek
sandra. Slednja komisija bo 
imela posebno nalogo: spremlja
ti izvajanje oziroma realizacijo 
sprejetih sklepov na vseh pod
ročjih.

Komunisti so se v svojih raz
pravah dotaknili ocene naše do
sedanje aktivnosti, položaja Cin
karne in njene samoupravne or
ganiziranosti in predloga akcij
skega programa, katerega se
stavni del so sklepi sprejeti na

Volitve

širšem posvetovanju s predstav
niki Skupščine občine Celje.

Pereči problemi in vprašanja, 
s katerimi se vsakodnevno sre
čujemo, se kažejo v organizirano
sti podjetja, v učinkovitosti, per
spektivah in medsebojnih odno
sih. Ena od slabosti, ki je še ve
dno prisotna, je preveč forum- 
ska organiziranost. Nemudoma 
je potrebno dopolniti obstoječo 
organizacijo dela in poslovanja 
in to s proučitvijo družbenoeko
nomskih odnosov, z analizo smo

trnosti in učinkovitosti investi
cijskih naložb, z usmerjeno kad
rovsko politiko, z učinkovitej
šim obveščanjem itd.

Nagrajevanje po delu še zda
leč ni uveljavljeno. Pri tem so 
ugotovili, da nekateri ne upošte
vajo sprejetih določil pravilnika 
o delitvi osebnih dohodkov, saj 
so enostransko izdajali odločbe 
posameznim delavcem. Resno so 
opozorili, da se mora vprašanje 
nagrajevanja rešiti v čim kraj
šem času. Več je potrebno stro
kovnega dela in ne le površin
sko primerjati eno delovno o- 
pravilo z drugim. Dejstvo je, da 
so slabo informirani delavci ob 
sprejemanju akta o določanju

(Nadaljevanje na 2. str.)

so pri kraju

Dosedanji sekretar TK ZKS Le
opold Slapnik je v svojem refe
ratu opozoril na probleme, ki jih 
moramo čim prej odpraviti

je podelil še simbolična prizna
nja sekretarjem 00 Zveze ko
munistov po TOZD, ki jim je 
preteklo mandatno obdobje. 
Mandatno obdobje je preteklo 
tud sekretarju, zato se mu je 
predsednik Sindikata tovariš 
Pečnik v imenu kolektiva zahva
lil za trud.

V delovnem predsedstvu je 
predsedovala Farčnik Jožica. Iz
volili so novega sekretarja to
varniškega komiteja tovariša 
Horvat Bojana, namestnika se
kretarja pa bodo izvolil na prvi 
seji tovarniškega komiteja.

Predsednik kadrovske komisi
je pri ZK je seznanil prisotne, 
da poleg tovarniškega komtieja 
delujejo tri komisije in to komi
sija za ideološka vprašanja, kad
rovska komisija in komisija za 
družbeno-ekonomske odnose.

Ideološka in kadrovska komi
sija sta sestavljeni iz predsedni
kov navedenih komisij v TOZD 
in DSS, medtem ko so v komi
sijo za družbeno-ekonomske od
nose izvolili Simonič Vlada za 
predsednika, za člane pa Ažman 
Kristino, Naraks Jožeta, Štun-

Volitve naših delegatov dne 9. marca 1978 so pokazale odraz 
hotenja in potrditev zaupanja v kandidate, ki bodo z delegatsko vlo
go omogočili, da bo lahko vsak posamezni delavec neposredno raz
pravljal, kreiral in odločal o pravicah, ki mu jih določa ustava in
samoupravni družbeni sistem.

Od 481 predlaganih kandida
tov smo izvolili 472 delegatov za 
delegacije, v katerih je zastopa
nih preko 25% žena ter preko 
21 % mladih.

S takim številom aktivnih, 
sposobnih in za delo pripravlje
nih delegatov bomo gotovo u- 
spešneje uveljavili in zaživeli sa
moupravljanje, tako da bo res 
vsak delavec odločal o delu In 
rezultatih dela.

Udeležba na volitvah delega
tov v zbor združenega dela in 
samoupravne interesne skupno
sti v OZD Cinkarna je bila 89 
%. Volilne komisije v TOZD še 
pregledujejo in urejujejo vollt- 
vene materiale. Lahko pa že z 
gotovostjo trdimo, da so bile vo
litve uspešne. Tako bo omogoče
no, da bo vsaka celica v TOZD 
in DSSS delegatsko povezana in 
da bo izvoljeni delegat lahko o- 
pravljal delegatske naloge s svo
jimi volilci, katerih stališča In 
odločanja bo zavzemal in pred
stavljal na mestih kreiranja in 
odločanja.

Novoizvoljeni delegati so tako 
zamenjali tiste, ki so prva štiri 
leta od sprejetja nove ustave 
iskali rešitve, se učili in iskali 
nove odnose in zavest delegat
skega odločanja kot nove oblike 
samoupravne socialistične demo
kracije. Po tej poti so stopili no
vo Izvoljeni delegati in želimo 
jim veliko uspeha pri delu, u- 
stvarjanju In odločanju.

Istočasno z volitvami je bil o- 
pravljen tudi referendum, na ka
terem so se delavci v TOZD in 
DSSS OZD Cinkarne, na podlagi 
člena 463 zakona o združenem 
delu, odločali o sprejetju oziro
ma zavrnitvi svojih OSNOVNIH 
PLANOV ZA LETO 1978. Komisi
ja za izvedbo referenduma raz
glaša, da je le-ta v celoti uspel. 
Od skupnega števila volilnih u- 
pravičencev 2140 je glasovalo

89,11 %, »ZA« je glasovalo 7733 
%, »PROTI« pa le 6,54%.

Izid glasovanja referenduma 
po TOZD in DSSS:
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Kemija Mozirje 100 97,95 2,05
Transport 100 88,23 5,88
DSSS 93,3 84,34 2,04
Vzdrževanje In 
energetika 87,5 78,5 8,87
Metalurgija 88,6 76,57 8,94
Titan dioksid 86,4 74,91 7,59
Grafika 88,5 73,4 7,52
Kemija Celje 84,7 66,26 12,44

OZD 89,11 77,33 6,54

V TOZD Titanov dioksid je volilo 86,4 % zaposlenih delavcev



Delovna konferenca komunistov

mer neizpolnitve dogovora ali 
sklepa ustrezno kaznovati.

V akcijskem programu Zveze 
komunistov so zajeli tudi ideolo
ško politično izobraževanje član
stva, vključitev članstva v pred
kongresne priprave, bolj aktiv
no delovanje delegatskega siste

Na dan volitev delegatov za samoupravne organe je vladalo 
Kemija Mozirje srečno vzdušje

TOZD Metalurgija in TOZD Ke
mija.

Ker obstoječa proizvodnja ne 
zagotavlja rasti produktivnosti 
dela in uspešne konkurence na 
tržišču, so nam nove investicije 
življenjsko potrebne. To bomo 
dosegli z večjo koncentracijo 
znanja in s primero organizira
nostjo z oblikovanjem skupnega 
razvoja, marketinga, združevan
jem komercialne dejavnosti in 
nekaterih drugih dejavnosti, ki 
so sedaj v okviru posameznih 
TOZD. Vzporedno s srednjeroč
nim planom razvoja naj bi pro
učili možnosti za integracijo v 
SOZD ustrezne dejavnosti.

Komunisti so sprejeli sklep, 
da vse družbenopolitične organi
zacije izdelajo konkretne akcij
ske programe. V njih morajo

ma ter dosledno borbo za de
jansko uveljavljanje delavca v 
TOZD, za opredeljevanje meril 
nagrajevanja po delu in uspe
šnosti dela in za uveljavljanje 
svobodne menjave dela.

V razpravah so se komunisti 
dotaknili poročila in ocene po

slovanja v preteklem letu ter 
dali poudarek na dopolnjevanje 
akcijskih programov gospodar
skega vidika. Prebrali so tudi po
ročilo o delu družbene samoza
ščite in narodne obrambe ter 
delegatov v delegatskem siste
mu.

(Nadaljevanje s 1. strani)

merila uspešnosti dela pričako
vali povečanje svojih osebnih 
dohodkov. Nagrajevanje delav
cev pa je in bo tudi v prihod
nje odvisno od doseženih rezul
tatov v proizvodnji in prodaji. 
Edina možnost za izboljšanje 
kriterijev nagrajevanja je, da 
delavci sami ugotovijo vrednost 
in kvaliteto opravljenega dela 
vsakega delavca posebej. Komu

opredeliti naloge, ki se nanaša
jo v izboljšanje razmer v pod
jetju, predvsem pa opredeliti do
hodkovne odnose, okrepiti stabi
lizacijsko aktivnost, zagotoviti 
večjo produktivnost dela, delov
ni red in izkoristek delovnega 
časa.

Tudi direktorji temeljnih or
ganizacij in glavni direktor de
lovne organizacije so zadolženi, 
da izdelajo predloge konkretnih 
akcijskih programov poslovne 
dejavnosti. O izdelanih progra
mih bomo delavci razpravljali in 
odločali na svojih zborih samo
upravnih delovnih skupinah.

Sprejete sklepe, stališča in do
govore je treba dosledno izvaja
ti. Enotni so bili v mnenju, da 
pomeni vsako odstopanje od do
govorjenih stališč in sklepov kr
šenje delovnih dolžnosti in se 
mora odslej kršilca za vsak pri-

nisti so obnovili zahtevo za rea
lizacijo že sprejetega sklepa o iz
delavi analitske ocene delovnih 
opravil.

Drugo pomembno področje 
našega dela je vprašanje uresni
čevanja razvojnih planov za ob
dobje 1976-80. Edina možnost v 
razvoju Cinkarne je moderniza
cija obstoječe proizvodnje in iz
gradnja novih objektov za nado
mestilo zastarelih in neakumu- 
lativnih obratov predvsem v

Za požrtvovalno delo na družbe
nopolitičnem področju so prejeli 
simbolična priznanja vsi doseda

nji sekretarji 
osnovnih orga
nizacij ZK; na 
sliki levo zgo
raj tov. Franc 
Smeh in tov. 
Viktor Vervega 
na sliki zgoraj

Volitve v Mozirju
Dne 3. februarja 1978 so delavci v TOZD Kemija Mozirje izvo

lili samoupravne organe ter delegate v centralni delavski svet OZD 
Cinkarne, v poslovni odbor OZD ter v komisijo samoupravne delav
ske kontrole in skupno disciplinsko komisijo.

Volitve so potekale od 5. do 
17. ure. Od 50 delavcev TOZD 
Kemija Mozirje je prišlo volit 
45 delavcev ali 90%. Delavci, ki 
niso prišli volit, so bili opraviče
no odsotni.

Delavski svet TOZD Kemija 
Mozirje ima enajst članov. V pe
tek 10. februarja pa so na svo
ji prvi seji izvolili predsednika 
DS tovariša Jožeta Punčuha.

V CDS Cinkarne so izvolili 5 
delegatov in sicer Ivana Hriber- 
ška, Jožeta Mauriča, Jožeta Pun
čuha, Martina Simončiča in Jo
žeta Stropnika.

V poslovni odbor sta bila iz
voljena dva delegata in to Jože 
Punčuh in Marija Praprotnik.

V komisijo za samoupravno 
delavsko kontrolo pa so bili iz
voljeni: za predsednika Vida Ka- 
ker, za člane pa Anton First, 
Ivan Germadnik, v skupno disci
plinsko komisijo sta bila izvo
ljena Fanika Urbanc in Ivan 
Hriberšek.

Na volišču

2 CINKARN1R Novim članom ZK je tov. Slapnik izročil knjige kot spomin na ta svečani trenutek, na slikah: levo tov. 
Dragici Vukmirovlčevi, desno Milašinu Milovanoviču in zgoraj levo Dragu Murovlču



DELO SAMOUPRAVNIH ORGANOV

TOZD Kemija - Celje
Namestnik predsednika Ludvik GREGORIČ je dne 10. febru

arja 1978 sklical 7. redno sejo DS TOZD Kemija Celje.

Najprej so delegati pregledali 
sklepe sprejete na prejšnji seji 
ter ugotovili, da so bili uresniče
ni.

Potrdili so sklep inventurne 
komisije za leto 1977 s tem, da 
se manj ki knjižijo na konto 
7381 — kritje nearmotizirane 
vrednosti osnovnih sredstev.

Razpravljali so o nakupu skla
dišča od Semenarne Celje in o 
prodaji skladišča superfosfat 
EMU Celje. Ker pa v Kemiji 
primanjkuje skladiščnih prosto
rov, bi skladišče superfosfata od
dali v najem, ko bodo zagotov
ljeni skladiščni prostori za šoto. 
Zadolžili so vodstvo TOZD Ke-

TOZD Kemija

mije, da uredijo skladišče in do
voz v superfosfat.

Zaradi ustanovitve nove TOZD 
Kemija Mozirje je prišlo do 
sprememb v vodenju DS. Tako 
so za novega predsednika delav
skega sveta TOZD Kemija Celje 
izvolili Ludvika Gregorčiča, do
sedanjega namestnika. Za člana 
PO, pa so namseto Ferdinanda 
Erjavca izvolili Slavka Ojdaniča.

Potrdili so volilno komisijo za 
volitve delegatov zbora združe
nega dela in samoupravnih inte
resnih skupnosti, in sicer: Vili 
Kos, predsednik, Jože Hrovatin, 
namestnik, člani Mija Pevec, 
Slavica Kramer, Maks Žgajner, 
Jože Rošer.

- Mozirje
Predsednik volilne komisije Franc RAKUN je dne 10. februar

ja 1978 sklical 1. redno sejo DS TOZD Kemija Mozirje.

V prvi točki dnevnega reda so 
bili delegati seznanjeni o izidu 
volitev v samoupravne organe 
in komisije TOZD Kemija Mo
zirje.

Sledilo je konstituiranje DS. 
Na predlog osnovne organizaci
je sindikata je bil za predsedni
ka delavskega sveta izvoljen Jo
že Pančuh za namestnika pa 
Rudi Zvir.

Verificirali so samoupravne 
sporazume, pravilnike in poslov
nike, ki so bili sprejeti na refe
rendumu dne 3. februarja 1978.

Sprejeli so sklep, da razpis
na komisija za razpis vodilnih

in drugih prostih delovnih mest 
OZD Cinkarne razpiše »delo in 
delovne naloge individualnega 
poslovodnega organa TOZD Ke
mija Mozirje. Istočasno so spre
jeli sklep, da imenujejo za vr
šilca dolžnosti za opravljanje 
dela in delovnih nalog invidual- 
nega poslovodnega organa Fer
dinanda Erjavca, dosedanjega 
vodjo PE Mozirje. Ferdinand 
Erjavec je pooblaščen tudi za 
glavnega podpisnika v TOZD 
Kemija Mozirje, za njegovega 
namestnika pa imenovan Jože 
Punčuh.

ljarne je bil dosežen zelo dober 
rezultat.

Nadalje je predsednik DS de
legate seznanil z bistvenimi toč
kami samoupravnega sporazu
ma o vodenju knjigovodstva, v 
katerem so vključeni tudi roki 
za evidentiranje določenih 
podatkov potrebnih za knjigo
vodstvo. Predlagani samouprav
ni sporazumi so bili v celoti po
trjeni. Prav tako so v celoti po
trdili samoupravni sporazum o 
inventivni dejavnosti v OZD Cin
karne Celje.

Delegati so sprejeli sklep, s 
katerim se obračun amortizacije 
za leto 1977 izvrši po minimal
nih zakonskih stopnjah v okviru 
amortizacijskih skupin poveča
nih za delo v izmenah. Za delo 
v izmenah je osnova »pregled 
števila ur porabe osnovnih sred- 
ste po AS«. Za osnovna sredstva, 
ki so že odpisana se amortiza
cija še nadalje obračunava, raz
lika pa se prenese v poslovni 
sklad TOZD. Amortizacija mate
rialnih pravic se obračunava po 
stopnjah določenih ob začetku 
koriščenja pravic. Amortizacija 
zakonskih stroškov se obračuna
va po stopnji 10%.

Pri tem so upoštevali mnenje 
inventurne komisije v zvezi z 
viški in manj ki OS in OS — R3 
ter sprejeli ustrezne sklepe.

Odobrili so nabavo grelnika 
G-12 za ogrevanje magnetnih 
ventilov za potrebe obrata PIK.

Priporočilo centralnega delav
skega sveta so sprejeli kot sklep

in sicer, da na vse seje delavske
ga sveta vabijo tudi delegate 
centralnega delavskega sveta 
TOZD Metalurgije.

Tajništvo samoupravnih 
organov

PROGRAM
PRIREDITEV V DVORA
NI ŠPORTNO REKREA
CIJSKEGA CENTRA 
GOLOVEC CELJE 
ZA LETO 1978

APRIL
Koncert narodno zabavne 
glasbe, predvsem za delav
ce iz bratskih republik.
Opera: TRAVI ATA ali 

CARMEN
MAJ

Družabno zabavna priredi
tev
»CELJANI-CELJANOM« 
SEPTEMBER in 
OKTOBER
sejmi — Malega gospodar
stva, Plemenitih kovin, 
Vse za otroka
5., 6., 7. OKTOBER 
Slovenska popevka

Zlata poroka
Pred dnevi je kolektiv Cinkarne izrekel najboljše želje ne- 

kdajnemu sodelavcu Jožetu Zupancu ob praznovanju 50-letnice skup
ne zakonske sreče s soprogo Frančiško.

TOZD Transport
Predsednik Mirko POLUTNIK je dne 9. februarja 1978 sklical

9. redn > sejo DS TOZD Transport.

Predsednik je podal pregled 
sprejetih sklepov prejšnje seje. 
Vsi sklepi so bili uresničeni.

Seznanjeni so bili s predlo
gom plana (osnovni, operativni 
in plan realizacije) za leto 1978, 
tega so tudi potrdili.

Prav tako so brez pripomb po
trdili samoupravni sporazum o 
vodenju knjigovodstva in samo
upravni sporazum o deviznem 
poslovanju.

Verificirali so čistopis pravil
nika o delitvi sredstev za oseb
ne dohodke in drugih prejem

kov z vsemi spremljajočimi po
slovniki.

Potrdili so najem kredita za 
obratna sredstva in dodelitev ne
povratnega kredita za TOZD Ti
tan dioksid.

Imenovali so volilno komisijo 
za volitve delegatov v zbor zdru
ženega dela in samoupravne in
teresne skupnosti v naslednji 
sestavi: Milan Markovič, pred
sednik, Jože Kosaber, namest
nik, Konrad Jeseničnik, tajnik, 
Irena Sakulanc, namestnik, Vin
ko Kračun in Martin Rodošek, 
člana.

TOZD Metalurgija
Predsednik Avgust DER2EK je dne 24. januarja 1978 sklical 

7. redno sejo DS TOZD Metalurgija.

Direktor ing. Anton Benčina 
je podal informacije o proizvod
nji v letu 1977. Ocenil je, da je 
bila proizvodnja v preteklem le
tu zelo dobra, vendar ne v vseh 
obratih. Najtežji izpad je bil v 
obratu Zn-prah, kjer je bil plan

proizvodnje dosežen z 80%, kar 
predstavlja okoli 1.000 ton Zn- 
-prahu manj z izvozu. V ostalih 
obratih je bila proizvodnja zelo 
dobra, predvsem na kislinah pa 
tudi v obratih keramike in va

Jože Zupanc je nekaj čez 38 
let vestno in neutrudno oprav
ljal svoj poklic visoko kvalifici
ranega strojnika v valjarni. Naj
prej je delal pri dizel motorjih, 
kasneje pa pri parnem stroju. 
Med sodelavci je bil vedno zelo 
priljubljen. Rodil se je 24. janu
arja 1900 na Teharju. Na Ostrož
nem si je zgradil svoj dom, kjer 
je v prostem času sadil in ure

jal vinsko trto ter se ukvarjal 
z živinorejo. Vzgojila je tri hčer
ke, zdaj pa ima že štiri vnuki
nje, dva vnuka in enega pravnu
ka.

Nekdanjemu našemu sodelav
cu ob življenjskem jubileju 
iskreno čestitamo in želimo obe
ma mnogo zdravja in sreče v 
krogu družine.

KOLEKTIV

Svečani trenutek v poročni dvo
rani, kjer sta zakonca Zupanc 
ponovno potrdila, da bosta še 
nadalje živela v skupnem zakonu 
ter delila dobro In slabo. CINKARN1R 3



Naš pogovor SINDIKAT PRISOTEN
Konec januarja in v začetku februarja so se vrstili sestanki osnov
nih organizacij sindikata v temeljnih organizacijah, na katerih so 
izvolili nova vodstva. Samoupravna in sindikalna dolžnost nalaga 
vsem članom skrb, da izvršujejo prvo pravilo, to je, da je sindikat 
vedno in ob vsakem času prisoten. Prav zato danes predstavljamo 
vse predstavnike osnovnih organizacij sindikata v TOZD, da bodo 
tudi skozi naše informativno sredstvo med nami prisotni.

Predsednik osnovne organiza
cije sindikata TOZD Grafike je 
tovariš IVAN URANIČ. Rojen je 
v Rogatcu 1933. leta. Leta 1967 se 
j-' . ič zaposlil v Cinkarni na
delovnem mestu ofset strojnika. 
Kasneje je napredoval v izmeno- 
vodjo v ofset strojnici. Z družbe
nopolitičnim delom se je začel 
ukvarjati že zgodaj, saj je naj
prej deloval v mladinski orga
nizaciji, kasneje pa v samou

pravnih organih. Od leta 1957 je 
član ZK, bil pa je že sekretar 
ZK v Celjskem tisku. V Cinkar
ni je uspešno deloval v vseh sa
moupravnih organih ter v izvr
šnem odboru sindikata.

Kaj predstavlja za vas izvoli
tev za vodjo osnovne organizaci
je sindikata?

»Delo v sindikatu je dodatno 
in odgovorno. Težko bo uskladi
ti uspešno opravljanje dela sin
dikata, ki terja celega človeka 
in delo v proizvodnji, ki tudi ne 
trpi zaostajanj. Čeprav ta nalo
ga ni lahka, se moramo zaveda
ti, da je sindikat kot družbeno
politična organizacija nosilka 
vseh akcij ter poslanka vseh te
ženj delavcev za boljši jutri. V 
preteklem mandatnem obdobju 
je bilo dovolj čutiti delo in ak
tivnost sindikata, vendar je le-ta 
dal premalo poudarka na krepi
tev samoupravljanja oziroma ni 
bilo dovolj čutiti delavca, delav
ca samoupravljalca. V nasled
njem mandatnem obdobju se 
moramo vsekakor izdatneje zav
zemati za skupne interese v ko
lektivu in odpraviti ozke in eno
stranske cilje v temeljnih orga
nizacijah. Naš program dela mo
ra biti živ, delaven, tako da bo
mo na koncu lahko videli naše 
rezultate stvarne in pozitivne. 
Vse družbenopolitične organiza
cije morajo tesneje sodelovati, 
povečati svojo aktivnost, saj so 
nemalokrat odgovorne in krive 
za neizvrševanje sprejetih dogo
vorov. Premalo smo gradili na 
mladih, jih premalo spodbuja
li in pritegovali delavce k odlo-
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Čanju v delegatski sistem. Naša 
prva akcija kandidiranja novih 
delegatov v zbor združenega de
la in samoupravne interesne sku
pnosti bo pokazala ali smo na
redili že kakšen napredek pri 
delavčevem neposrednem odlo
čanju. Samoupravni organi in 
družbenopolitične organizacije 
bodo morale odločno poseči v 
iskanje pravih rešitev za pove
čanje proizvodnje, produktivno
sti dela in za izboljšanje delov
nih odnosov v podjetju.«

Predsednik osnovne organiza
cije sindikata TOZD Vzdrževan
je — energetika je tovariš TO
MAŽ GORENŠEK, rojen je leta 
1952 v Celju. V Cinkarno je pri
šel kot učenec v gospodarstvu 
leta 1967. Sedaj dela na delov
nem mestu VK obratovni elektri
kar. Od 1974. leta je član ZK. 
Njegovo družbenopolitično delo 
se je začelo v Cinkarni pri mla
dinski organizaciji, kasneje pa 
je deloval v 10 sindikata.

Delo v sindikatu mu nalaga 
veliko odgovornost. Sindikat ima 
danes v našem samoupravnem 
sistemu veliko vlogo in zahteva 
veliko prizadevnost vsakega po
sameznika, posebno pa od vodij 
osnovnih organizacij. Tov. Go- 
renšek ima nevarno in naporno 
delo. Dela v treh izmenah, kar 
mu otežkoča polno angažiranje 
pri delu na delovnem mestu in 
v sindikatu.

Doslej ste vseskozi spremljali 
delo sindikata, katere najvažnej
še akcije ste uresničili v prej
šnjem obdobju?

»Naša najodgovornejša naloga 
je bila uveljaviti vsebino zako
na o združenem delu v praksi 
ter stalna prisotnost pri nasta
janju samoupravnih aktov, do
kumentov, sklepov in stališč. Iz
vršni odbor se je premalo an
gažiral pri sprejemanju samo
upravnih aktov in pravilnikov. 
Rezultati sprejemanja le-teh pa 
so pokazali, da je delovna zavest 
delavcev zelo visoka. Omeniti 
pa moram, da bi bilo delo v os
novni organizaciji sindikata v 
TOZD nemogoče brez razumeva
nja in pomoči vodstvenih in vo
dilnih delavcev v TOZD.

Pomembna naloga sindikata

je razvijanje inventivne dejavno
sti, za katero ima TOZD Vzdrže
vanje najboljše in največje po
goje. Družbenopolitične organi
zacije in samoupravni organi bi 
morali nastopati bolj enotno ter 
se več povezovati. Več bi mora
li narediti v smeri izvrševanja 
sprejetih stališč in dogovorov 
ter preverjati roke zadolžitev, 
odgovorne posameznike pa ka
znovati za neopravljanje delegat
skih in samoupravnih funkcij.«

Za predsednika osnovne orga
nizacije sindikata DSSS je bil 
izvoljen JERNEJ OZIS, rojen je 
1948. leta v Ljubljani, član ZK 
je od 1968. leta. V našem ko
lektivu se je zaposlil 1976. leta 
kot strokovni delavec v kadrov
skem sektorju. Vesten družbeno
politični delavec je bil že v sred
nji in višji šoli, ko je aktivno 
deloval v mladinski in študent

ski organizaciji. Deluje v KS 
Center kot član komisije za so
cialno skrbstvo in je sekretar 
aktiva ZK. V Cinkarni je član 
CDS ter predsednik odbora za 
urejanje delovnih razmerij v 
DSSS.

Izvolitev za predsednika 00 
sindikata mu pomeni zelo od
govorno funkcijo že zaradi sa
me i problematike v Cinkarni. 
Največ težav vidi v vprašanju 
družbenega standarda ter soci
alnih in ostalih pomoči delav
cem.

Kaj mislite, da je potrebno iz
boljšati v naslednjem obdobju?

»Poživiti je potrebno aktiv
nost celotnega članstva sindika
ta. Že z majhno udeležbo na 
občnem zboru so člani pokazali 
pasivnost. Vzporedno s tem bi 
morali povečati izobraževanje 
ter permanentno usposabljati de
lavce za delegate ter za delo v 
sindikalnih organih. Naša prva 
naloga je, da delavce aktivira
mo, saj smo do danes imeli pre
malo odločnosti in vztrajnosti za 
to.«

Cilje, ki sl jih zastavimo en
krat uresničimo, drugič pa ne. 
Kaj je temu vzrok?

»Temu je kriv predvsem si
stem informiranja, ki je tako ši
bak, da določene informacije 
dolgo časa niso dostopne.

Objektivni razlog v sistemu 
informiranja je politično delo z 
ljudmi, večkrat se zapiramo v 
lastne kroge, ljudi premalo 
usmerjamo in obveščamo.«

Predsednik osnovne organiza
cije sindikata Kemije Mozirje je
tovariš FRANC RAKUN, ki je 
rojen 1942. leta v Rečici ob Sa

vinji. V Cinkarni dela od leta 
1965 kot vodja oddelka v pro
izvodnji.

Deloval je že v šoli in nato v 
KS Rečica ob Savinji v obratu 
Kemije Mozirje pa je že bil de
legat CDS, član samoupravne de
lavske kontrole, komisije za SLO 
in DS ter delegat zbora združe
nega dela, od 1968 do 1969 leta 
pa je deloval kot predsednik sin
dikata obrata Kemije Mozirje.

V obdobju, ko se formira no
va TOZD Kemija Mozirje, ko 
bodo samoupravni organi in 
družbenopolitične organizacije v 
Mozirju zaživele samostojno v 
okviru OZD Cinkarne, je funkci
ja predsednika osnovne organi
zacije sindikata zelo pomembna. 
Doslej so bile vse akcije sindi
kata v Mozirju dobre. Večjih te
žav doslej ni bilo. Izvršni odbor 
je veliko sodeloval s kolektivom 
v Celju, samoupravnimi organi 
in družbenopolitičnimi organiza
cijami. Vendar pa so se dosti
krat počutili odrezane od celo
te. To se je kazalo v informira
nju, saj- o marsikaterem po
membnem dogodku niso bili se
znanjeni. V TOZD Kemija Mozir
je so vsi delavci složni, zato ne 
pričakujejo večjih težav tudi pri 
nadaljnjem delu.

Predsednik osnovne organiza
cije sindikata TOZD Metalurgi
je je tovar RUDI MRAZ. Rojen 
je leta 1934 v Olimju. V Cin
karno je prišel leta 1949 kot 
učenec v gospodarstvu, pozneje 
pa je delal v topilnici. Sedaj de
la kot vodja oddelka v proizvod
nji keramike. Aktiven družbeno
politični delavec je vseskozi tu-
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di v samoupravnih organih. Bil 
je predsednik DS ter deloval v 
raznih komisijah pri CDS, deluje 
pa tudi kot član tovarniškega 
komiteja.

»Sindikat si v svojem progra
mu zadaja velike in odgovorne 
naloge, katere bo samo z večjo 
pomočjo izvršnega odbora moč 
uspešno opraviti. Pomembne na
loge, ki nas čakajo so vse usmir- 
jene v izboljšanje delovnih po

goje delavcev. Če bomo uredi
li družbeno prehrano, varno de
lo, organizacijo in disciplino na 
delu, higienske razmere, videz 
podjetja, rekreativno področje 
in zdravje delavca, bomo dvigni
li kulturno raven ter sposob
nost posameznika.«

Tov. Mraz upa, da bodo vse 
te in še druge naloge, uspešno 
speljali do konca.

Predsednik osnovne organiza
cije sindikata TOZD Kemija Ce
lje je tovariš KONRAD ŠTOR
MAN. Rojen je 1928. leta v Celju. 
Kot topilec v topilnici je začel 
delati leta 1948. Kasneje pa je 
prevzel skladišče najprej v to
pilnici potem pa v Kemiji.

govorov vseh drugih družbeno
političnih organizacij in samo
upravnih organov. Bdeti mora 
predvsem nad tem, da se bo v 
čim krajšem času rešil problem 
nagrajevanja po delu, da bo ure
jena redna prehrana in delovna 
disciplina.

Ker mu je to prva funkcija, 
se boji kako bo lahko uspešno 
deloval, saj ima sindikat v tem 
obdobju mnogo večjo vlogo v 
družbenopolitičnem in samo
upravnem življenju. Sindikat la
hko napravi veliko tudi pri raz
reševanju kakršnihkoli težav v 
podjetju. Kontrolirati mora iz
vajanje sprejetih stališč in do-

Tovariš Štorman si želi, da bi 
v Cinkarni naredili vse za izbolj
šanje delovnih pogojev ter, da 
bi delavci bili na delovnem me
stu kolikor se da pazljivi, da se 
ne bi delala škoda. S tem pa bi 
bila proizvodnja večja, večji bi 
bil naš prihranek ter večji oseb
ni dohodek

Predsednik osnovne organiza
cije sindikata TOZD Transport
je BRANKO CMOK.

Doma je iz Trbovelj, rodil pa 
se je 1951. leta. V TOZD Trans
portu je začel delati leta 1974 
na delovnem mestu vodje oddel
ka internega transporta.

Ponovno je bil izvoljen za 
predsednika sindikata, kar po
meni potrdilo, da je v prejšnjem 
mandatnem obdobju sindikat v 
Transportu delal dobro. Zaupa
nje, ki si ga je dobil je tudi 
njegovo osebno zadoščenje za 
vložen trud.

Kako je treba voditi delavca 
k boljši produktivnosti?

»Sindikat bi moral biti pobud
nik za širšo družbenopolitično 
akcijo za dvig produktivnosti, s 
tem pa tudi za boljšo discipli
no. Bistveno več moramo nare
diti na uresničevanju zakona o 
združenem delu, da se dokonča 
sprejemanje samoupravnih ak- 
tov in da delavce zainteresira; 
mo, da se seznanijo z določili 
le-teh ter zakona o združenem 
delu. Spremljati bomo morali 
delo komisije za dobro gospo
darjenje, da bo izvrševanje sta
bilizacijskih programov bol za
živelo. Pristen tovariški odnos 
je tudi potreben v vsaki celici 
našega dela za dvig produktiv

nosti, zato moramo krepiti in 
čuvati dobre medsebojne odno
se' v vsaki sredini.«

Izvršni odbor sindikata se bo 
zavzemal za uspešno vodenje ter 
izvajanje akcijskega programa 
ter vztrajno zahteval izpolnitev 
sprejetih sklepov.

Predsednik osnovne organiza
cije sindikata TOZD Titanov di
oksid je tovariš FRANC MESA
REČ. Rojen je bil 1936. v La
škem. Leta 1962 je prišel v Cin
karno kot kovinostrugar v vzdr
ževalnem obratu, nato pa je na
predoval za vodjo obrata nevtra
lizacije. Bil je delegat samou

pravnih organov in v raznih ko
misijah. Delavci TOZD Titanov 
dioksid so mu ponovno zaupa
li delo v sindikatu.

Kaj moramo še storiti za do
bro delo pri sindikatu?

»Dosledno moramo skrbeti za 
izvajanje dolčil zakona o zdru
ženem delu, za uveljavlanje pra
vic delavcev in obveščanje o re
zultatih dela, da bo lahko lažje 
odločal in dajal pripombe pred
vsem na plane proizvodnje. Os
novna skrb vsakega člana kolek
tiva je znatnejši izkoristek de
lovnega, časa delovnih priprav 
in surovin. Vzroki nerealiziranih 
sklepov so v neodgovornosti za
dolženih sodelavcev, zato mora
lno v bodoče v dogovorjenem 
roku izvršiti sklepe in za neiz- 
vr Sevanj e le-teh izreči sankcije. 
Za izvajanje sprejetih sklepov 
pa je odgovornost strokovnih 
služb precej nezadostna.«

Mira Plahutnki

Kako je z našim zdravjem
Kdaj pa kdaj, ko tistega, ki ga iščemo, ni na delovnem mestu, 

zlobno pomislimo, aha, moral je v bolniško. Nekdo še kaj doda in 
klevetanje je tu. Pa malce poglejmo resnici v oči, koliko delavcev 
je mesečno v bolniški v Cinkarni in kakšni so vzroki le-teh.

Vzroki bolniške v Cinkarni so 
predvsem poškodbe na delu in 
izven dela. To so poškodbe na 
rokah, nogah, opekline, zvini 
itd. Ker je v Cinkarni delo v 
proizvodnji naporno in nevarno, 
je poškodb na delu toliko več. 
Delavci sami pa so nemalokrat ob 
nepazljivem ravnanju z raznimi 
predmeti krivi za poškodbe. U- 
poštevati moramo tudi znano 
dejstvo, da še v vseh obratih ni
so dovolj urejeni delovni pogoji.

k

Če pogledamo še podatke, ki 
jih zbira kadrovski sektor, vidi
mo, da je v letu 1977 bilo po
prečno 4,3 % delavcev v bolni
škem staležu do meseca junija. 
V juliju je bilo bolnih malo 
manj delavcev, med tem Ko se 
je procent bolniških v oktobru 
zelo zvišal. Konec leta pa je bi
lo stanje zopet normalno. Po
prečno je bilo na mesec v bol
niškem staležu 90 delavcev. Če 
pogledamo mesec januar 1978, 
vidimo da narašča število obo
lelih proti sredini in koncu me
seca, odsotnih pa ^e bilo pribli

žno 74 delavcev. Omeniti mora
mo, da se je število dvignilo na 
dan poledice. Sem pa nismo šte
li delavk, ki so v porodniškem 
staležu. Število le-teh se giblje 
od 27 do 29 delavk na dan.

Cinkarna spada v panogo tež
ke industrije, zato stalež v viši
ni 4,3% ni visok. En delavec je 
v bolniški približno od 2 do 3 
dni. Nekaj je seveda tudi delav
cev, ki gredo v bolniški stalež 
neopravičeno. To se dogaja v je
senskem in pomladanskem času, 
ko delavci dostikrat potrebujejo 
proste dni za urejanje kmetij
skih del doma. Za takšne prime
re bi morali ojačati kontrolor- 
sko službo.

En zdravnik ima od 75 do 100 
pacientov dnevno. Tako ne more 
več časa posvetiti enemu paci
entu.

27. januarja 1978 je bilo v am
bulanti Cinkarne organizirana 
krvodajalska akcija. Ob podat
kih, da je bilo v enem dnevu 
udeleženih 121 delavcev iz Cin
karne, nam kaže, kako velika je 
zavest ljudi pomagati sočloveku.

Krvodajalske akcije so se udele
žili tudi nekateri delavci, ki so 
lani dokončali poklicno kovinar
sko šolo. CINKARNAH 5



Nesreče pri delu — Nesreče pri delu — Nesreče pri delu —Nesreče pri delu — Nesreče pri delu —

V mesecu januarju 1978 se je pripetilo 13 nesreč pri delu in 
5 nesreč na poti na delo in z dela. Skupaj bo približno 234 izgublje
nih delovnih dni zaradi nesreč pri delu. Od 13 ponesrečenih jih je 
9 zaključilo stalež, 3 bodo v staležu približno 2 meseca, eden pa pri
bližno en mesec. 9 ponesrečencev, kateri so zaključili stalež, imajo 
skupaj 83 izgubljenih delovnih dni, ali 9,2 izgubljenih dni poprečno 
na eno nesrečo.

Dne 27. decembra 1977 ob 9. 
uri se je prvič poškodoval Josip 
KOVAČIČ v valjarni.

Pri valjanju cinkove pločevine 
mu je vroča platina opekla go
len leve noge. Po izjavi sodelav
ca je Kovačič dobil majhno o- 
peklino in je z opeklino še na
prej delal, tako da je prišlo do 
infekcije in resnejše poškodbe, 
ki bo terjala okrog 2 meseca 
staleža.

Dne 29. decembra 1977 ob 16. 
uri se je prvič poškodovala Ma
rija PODGORŠEK iz splošnega 
sektorja.

Pri hoji v službi je nerodno 
stopila in si pri tem poškodo
vala levi skočni sklep. Vzrok 
za poškodbo je neprevidnost. 
Ponesrečenka bo zaradi tega v 
staležu približno 2 meseca.

Dne 5. januarja 1978 ob 11. 
uri se je prvič poškodoval L jezi 
FAIK na klarifikaciji v TtOi.

Ko je hotel očistiti onesnaženi 
ventil s paro, je gumijasta cev 
zavibrirala in para ga je opekla 
po obrazu. Vzrok za poškodbo 
je nesmotem način dela delav
ca, kateri je zaradi tega bil v 
staležu 5 dni.

Dne 16. januarja 1978 ob 10. 
uri se je četrtič poškodoval An
ton MLAKAR iz gradbenega 
vzdrževanja.

Pri razopažanju betonske pre
klade je pri pripogibanju zadel 
z glavo v železni profil. Vzrok 
za poškodbo je neprevidnost de
lavca pri delu. Zaradi tega je 
bil v bolniškem staležu 5 dni.

Dne 18. januarja 1978 ob 8. 
uri se je prvič poškodoval Niko
la DOKMANEC iz mehanične 
delavnice.

Pri demontaži pokrova ležeče
ga hladilnika mu je spodrsnilo 
in je padel ter si poškodoval za
pestje leve roke. Vzrok za po
škodbo so spolzka tla oziroma 
zasnežena deska (5cm) na kate
ri je delavec stal pri opravlja
nju svojega dela. Ponesrečenec 
bo zaradi tega boloval približno 
mesec dni.

Dne 18. januarja 1978 ob 8. 
uri se je prvič poškodoval Egon 
VODLAN iz merilnega oddelka.

Pri hoji po stopnicah je padel 
in si poškodoval hrbtenico. 
Vzrok za poškodbo je neprevid
nost. Ponesrečenec je zaradi te
ga bil v bolniškem staležu 17 
dni.

Dne 22. januarja 1978 ob 23. 
uri se je drugič poškodoval Mi
lan DAKOVIČ iz proizvodnje se
kundarnega cinka.

Pri dviganju cinkovega bloka 
mu je stisnilo kazalec leve roke. 
Vzrok za poškodbo je neprevid
nost delavca pri delu. Ponesreče
nec je zaradi tega boloval 24 
dni.
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Dne 25. januarja 1978 ob 12. 
uri se je drugič poškodoval Raj
ko ŽIVKOVIČ iz transporta.

Ko je stopil iz traktorja v Bu- 
kovžlaku, mu je spodrsnilo in si 
je pri tem poškodoval desni gle
ženj. Vzrok za poškodbo je ne
previdnost. Ponesrečenec je bil 
zaradi tega v bolniškem staležu 
3 dni.

Dne 27. januarja 1978 ob 8. 
uri se je prvič poškodoval Mi
lan ROŠER iz elektro delavnice.

Pri nalaganju jeklenk se je e- 
ni jeklenki snel pokrov, katera 
se je prevrnila in mu padla na 
prste desne noge. Vzrok za po- 
škodobo je neprevidnost delav
ca. Ponesrečenec je bil zaradi 
tega v staležu 14 dni.

Dne 28. januarja 1978 ob 01. 
uri se je prvič poškodoval Sto
jan VUČKOVIČ iz merilnega od
delka.

Pri hoji po stopnicah je padel 
in si poškodoval desni gleženj. 
Vzrok za poškodobo je neprevi
dnost delavca. Zaradi tega je bil 
v bolniškem staležu 2 dni.

Dne 30. januarja 1978 ob 11. 
uri se je drugič poškodoval Ali
ja SMAIL iz obrata soli in pig
menti.

Pri dviganju železne plošče za 
obračanje mu je ta stisnila sto
palo leve noge. Vzrok za poškod
bo je neprevidnost delavca pri 
delu. Ponesrečenec bo zaradi te
ga v bolniškem staležu približ
no dva meseca.

Dne 31. januarja 1978 ob 10. 
uri se je prvič poškodoval Vese- 
ljko ILIČ v mehanični delavnici.

Pri obdelovanju jeklenega ob- 
delovanca mu je ostružek vrglo 
v levo oko. Vzrok za poškodbo 
je neuporaba osebnih zaščitnih 
sredstev, ki so mu bila na raz
polago. Zaradi tega je bil v bol
niškem staležu 4 dni.

Dne 31. januarja 1978 ob 11. 
uri se je prvič poškodoval Stan
ko LESKOVŠEK iz splošnega 
sektorja.

Pri opravljanju službene dolž
nosti ga je voznik, ki prevaža 
kislino iz našega podjetja udaril 
po levi strani obraza ter po des
ni roki. Vzrok za nesrečo je 
krivda druge osebe. Ponesreče
nec je bil zaradi tega v bolni
škem staležu 9 dni. .

Simun Pinjušič

— Fantje, hitreje, hitreje!

Manj nesreč pri delu
IZ POROČILA SLUŽBE ZA VARSTVO PRI DELU ZA LETO 1977

Število nesreč pri delu se manjša in je glede na pogoje dela 
v OZD število majhno ter smo z njim lahko zadovoljni.

Nezadržno pa narašča resnost nesreč pri delu. Število izgublje
nih dni je na eno nesrečo zelo veliko. Visoko pa je to število že pri 
nesrečah na poti, saj je ena nesreča zahtevala povprečno izgubo 
več kot 52 delovnih dni.

V TEM LETU SMO ZABELEŽILI ENO POKLICNO OBOLENJE — 
ZASTRUPITEV S SVINČENIM OKSIDOM (PbO).

I. Primerjava podatkov za OZD s preteklimi leti

1977 1976 1975

število zaposlenih (mesečno povprečje 2105 2065 2015
Število nesreč pri delu 144 168 187
število izgubljenih dni 3386 3434 3216
Število nesreč na poti 32 46 36
število izgubljenih dni 1672 987 1257
Skupaj vseh nesreč 176 214 223
Skupaj vseh izgubljenih dni 5058 4421 4473

II. Primerjava podatkov po TOZD v letu 1977

štev. štev. n. štev. izg. štev. n. štev. izg.
zaposl. pri delu dni na poti dni

DSSS 306 4 79 s 403
Vzdrževanje 456 42 776 3 100
Transport 101 11 347 2 299
Metalurgija 377 32 1104 8 302
Kemija 298 24 441 5 107
Grafika 264 8 135 6 278
Titanov dioksid 301 23 504 3 133

Iz primerjave podatkov po in TOZD Metalurgija. Največie
TOZD je razvidno, da imata naj- število izgubljenih dni na eno
več nesreč pri delu, glede na šte
vilo zaposlenih, TOZD Transport

nesrečo beležita TOZD Metalur-
gija in TOZD Transport.

III. Analiza nesreč po vzrokih

Število nesreč

Premajhna pazljivost pri delu 56
Premajhna pazljivost in pomanjkanje organizacije dela 38
Malomarnost in neupoštevanje varnostnih ukrepov 16
Motnje v tehnološkem procesu 6
Zastarele delovne priprave in naprave 1
Neustrezni delovni prostori (transportne poti) 4
Pomanjkljivi delovni pripomočki 2
Padec — psihofiziološke motnje ponesrečenca 10
Padec predmeta 3
Poklicno obolenje 1
Ostalo 7

Iz analize nesreč po vzrokih 
vidimo, da je pri 110 nesrečah 
pri delu neposredno in odločil
no sodeloval »človeški faktor«.

Ta dejavnik nam pove, da de
lavci brezbrižno in malomarno 
ter neodgovorno opravljajo svo
je delo, da imamo slabo orga
nizacijo dela, nezadostno pou
čene delavce o varnem načinu 
dela itd.

Veliko vlogo ima pri tem tudi 
fluktuacija delovne sile, zaradi 
katere v nekaterih oddelkih ni 
mogoče normalizirati pogojev de
la.

Iz raziskav in analiz vzrokov 
nesreč pri delu ter zaslišanj po
nesrečencev je tudi razvidno, da 
nastajajo nesreče pri delu iz na
slednjih osnovnih vzrokov:
a) nepravilnost pri uporabi ose

bnih varovalnih sredstev: ne
uporaba, nepravilna uporaba 
ali uporaba neustreznih oseb
nih varovalnih sredstev,

b) zastarelost, pomanjkljivo za
varovanje delovnih priprav in

naprav,
c) neznanje in neupoštevanje 

predpisov iz varstva pri delu,
d) težko fizično delo, zastarela 

tehnologija, neustrezna orga
nizacija dela ter neprimerni 
delovni pogoji, delovni pro
stori ter transportne poti.

Iz primerjave navedeni stati
stični podatki so nezanimivi, so 
pa vsebinsko zelo globoki in po
nekod zaskrbljujoči.

Zelo resni so podatki o nesre
čah na poti, še bolj pa podatek 
o 1672 izgubljenih delovnih dneh 
zaradi teh nesreč. V prometnih 
nesrečah se je ponesrečilo 7 de
lavcev, od tega je en primer 
smrten. Izgubljenih delovnih dni 
zaradi teh prometnih nesreč je 
443.

Pri delu se je ponesrečilo 17 
novincev ali 11,8 % od skupne
ga števila nesreč pri delu, kar 
posredno dokazuje premalo učin
kovito in nezadostno uvajanje v 
delo.

V tem letu je služba za var-
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Mladi kritično 
o sebi

Ali se bo mladina prebudila? Precej je bilo izrečenih kritik na 
račun mladinske organiziranosti v Cinkarni. Le pešcica aktivnih 
mladih je v začetku pokazala nekaj zanimanja in prizadevanj, ka
sneje pa se je izjalovilo skorajda še zaupanje in spoštovanje do 
same organizacije ZSM. Vsa vabila in gradiva, ki so prihajala s stra
ni občinske zveze socialistične mladine ter družbenopolitičnih orga
nizacij v podjetju, so obležala v rokah posameznikov, ki niso spro
žili ne pobude, še manj pa akcije za uredite vrazmer v vodstvenih 
organih ZSM.

Toda, z začetkom tega leta, ko so vsi drugi družbenopolitični in 
samoupravni dejavniki začeli pripravljati akcijske programe, finan
čne predračune in nove volitve, tudi mladina ni smela zaostajati. 
Začelo se je s sejo koordinacijske konference ZSM Cinkarne, ki je 
bila 20. januarja 1978.

Mladinci so zavzeli ostra stališča, da se mora mladinska organi
zacija čutiti kot organizacija z veljavo, organizirana in aktivna. 
Torej, najprej moramo dokončno urediti kadrovsko evidenco vseh 
maldincev v Cinkarni, drugo pa, spremeniti vodstvo ZSM v vseh 
osnovnih organizacijah po TOZD ter v vodstvu koordinacije. Do
sledno se moramo držati vseh zastavljenih nalog v akcijskem pro
gramu ter ga po potrebi še dopolniti ter uskladiti z vsemi drugimi 
družbenopolitičnimi organizacijami. Sodelovati moramo s samo
upravnimi organi ter kreativno pomagati pri izvajanju sprejetih 
sklepov.

Vodstveni organi ZSM morajo obvezno delegirati po enega člana 
na vsako večjo sejo družbenopolitičnih organizacij ali samouprav
nih organov. Mladina mora sodelovati vsepovsod in biti aktivna, 
delovna ter prizadevna. Tako si bo pridobila zaupanje vseh orga
nov v delovni organizaciji ter pomoč le-teh, saj doslej družbenopo
litične organizacije niso spregovorile o organiziranosti mladih, če
prav bi to morale.

Do konca januarja so imele vse osnovne organizacije ZSMS po 
TOZD svoje seje na katerih so prav tako kritično ocenili položaj 
mladih v kolektivu. Sestavili so tudi kandidacijsko listo za občinske 
in republiške organe ZSMS.

Vodstveni organi ZSM se obračajo na vse člane osnovnih organi
zacij ZSM Cinkarne, da odgovorneje in resneje pristopijo k izpelja
vi akcijskih programov ter se začno zavedati, da je v današnji so
cialistični samoupravni družbi potrebna aktivnost slehernega delav
ca ,da bo lahko odločal in uresničeval svoje cilje ter cilje družbe.

Mira Plahutnik

Kje smo?
Pogosto slišimo kritiko in vprašanja o organiziranosti mladih v 

organizacijah združenega dela. To vprašanje bi morali postaviti pred 
koncem leta in ob njem določiti program, da bi v prihodnjem letu 
planirali, kako bi odpravili vse pomanjkljivosti.

O organiziranosti in aktivnosti mladih navadno govorimo samo 
na rednih in vodilnih konferencah družbenopolitičnih organizacij.

Zato ni čudno, da se na vsaki izmed teh konferenc pojavljajo ista 
vprašanja: da je mladina slabo ali Sploh ni organizirana, postavlje
ni program niso uresničeni ipd. Takoj na to sprejmemo nov pro
gram, na katerem naj bi temeljilo bodoče delo mladih — torej, spet 
samo ponavljanje že zdavnaj znanih stvari.

Ce o vsem tem bolje razmislimo, potem vse skupaj le ni tako 
črno, kot je videti na prvi pogled. Vsaka konferenca ima predsed
nika in predsedstvo, ki je dolžno izvrševati naloge, ki jih je spre
jela konferenca. Uspeh konference pa je odvisen od predsedstva in 
predsednika.

Nekaj članov konference, ki so v predsedstvu, dejansko nosi bre
me vseh članov ZSMS v Cinkarni. Postavlja se vprašanje ali na ta 
način slepimo sebe ali druge oziroma sebe in druge, kaže, da ven- 
dar to drugo. Menim, da je prišel čas, da trezno razmislimo o po
ložaju, v katerem se nahajamo in se organiziramo ter končno že 
enkrat realiziramo cilje, ki smo si jih zastavili.

Predvsem pa mora sleherni mladi delavec, član ZSMS dojeti 
svojo vlogo in nalge, ki so mu postavljene, kajti le tako bo našel se
be v organizaciji mladih. Menim, da je to edini pravilni začetek, 
če hočemo uspeti, uspeti pa moramo. Potem ne bo več težko orga
nizirati mlade v močno organizacijo, ki bo uživala ugled in spošto
vanje. Po vsem tem nam je jasno, da se moramo čimprej lotiti ne
nehnega idejnega in političnega izobraževanja mladih, skratka, 
temeljito moramo spoznati marksistično ideologijo in naš sociali
stični samoupravni sistem.

Ne smemo dovoliti, da se bo ob koncu letošnjega leta ponovila 
razprava in ugotavljanje o neaktivnih mladih. Preveč nas je, da bi 
bili neorganizirani!

Dubrovko Šopek

Ob našem 
kulturnem 
prazniku

V tem mesecu smo skoraj hkrati praznovali naš kulturni 
praznik 8. februar, kateri je bil poleg Prešerna in ostalih ve
likanov slovenske kulture posvečen stoletnici rojstva našega 
velikega pesnika Otona Župančiča in pustno rajanje, ki je tu
di ena izmed oblik ljudskega izročila, ki se prenaša iz roda 
v rod. Medtem ko si naši književniki pri ustvarjanju svojih 
del odkrijejo maske, se izpovedujejo, prikažejo ljudem življe
nje takšno, kakršno je, si ljudje ob pustnem ljudskem ra
janju oblikujejo maske in skušajo prikazati življenje z dru
gačne, smešne plati. Toda, tudi v tem se zrcali vsa resnica 
ljudi, ki žive na tak ali drugačen način.

Čeprav bi morda ta dva praznika ne smeli povezovati, pa 
imata vendar le nekaj skupnega, ljudskega, saj oba izhajata iz 
slovenskega ljudstva, ki je prešlo razvoj na kulturni pa tudi 
na šegav način.

Irena Seme



Predstavljamo vam
V našem intervjuju vam tokrat predstavljamo mladega pesnika, 

Mladena Buliča. Mladen je star šele 24 let, vendar je za njim že dol- 
go obdobje pesnikovanja. Najin pogovor se je odvijal na Mimi poti, 
kjer si je Mladen uredil začasno prebivališče. Mladen je k nam pri
šel iz SR BiH, in sicer iz Prijedora. V Celje pa ga je pripeljal pri
jatelj, s katerim sta se spoznala v vojski, ki jo je Mladen odslužil 
v Beogradu.

Mladen, kako to, da si se odločil živeti v Celju, saj je zelo 
daleč od Prijedora?

— Prijatelj, s katerim sem se spoznal v vojski, je bil iz Celja. Po 
končani vojski me je povabil v Celje, kjer pa mi je bilo zelo všeč. 
Poiskal sem si sobo in službo.

In kako si se prilagodil novemu okolju, saj nisi vedel ničesar 
o naših navadah, o našem jeziku?

— Z jezikom sem res imel dosti težav, ki se pojavljajo še sedaj, 
vendar v mnogo manjšem obsegu kot na začetku. Tudi z vašimi na
vadami sem se že dodobra seznanil, tudi ljudje so me medse lepo 
sprejeli.

— Ali si morda kaj premišljeval o tem, kako dolgo bi ostal tu, 
ali pa se misliš odločiti za stalno naselitev v Celju?

— Mislim, da bom ostal kar tu, saj sem že omenil, da so me 
ljudje v svojo sredino lepo sprejeli, posebno še mladi, med kateri
mi sem zelo priljubljen.

— Mladen, prišel sem k tebi predvsem za to, da te predstavim 
našmi bralcem kot pesnika. Pa bi začela pogovor o tem tvojem ho
biju. Kdaj in kako si napisal svojo prvo pesem, kaj te je pripravilo 
do tega, in kakšna je bila ta pesem?

•— Svojo prvo pesem sem napisal že v osnovni šoli in sicer v 
petem razredu. Za nalogo sem moral napisati pesem, ki je govorila 
o vrbacu, o ptiču z neomejeno svobodo. Pesem je bila učitelju zelo 
všeč, celo pohvalil me je, kar me je navdalo z navdušenjem do pe
snikovanja. In to navdušenje ni popustilo, mislim, da sem včasih še 
bolj zagnan. Po tej moji prvi pesmi je sledila druga, začeli so se 
nastopi v začetku samo na šolskih proslavah. Potem so nekaj mo
jih pesmi objavili tudi na radiu. Kasneje je bilo nekaj pesmi ob
javljenih tudi v reviji ČIK, ki pa sedaj ne izhaja več. Aktiven sem 
bil v klubu PETAR KOČIČ, kjer smo se sestajali mladi in priprav
ljali recitale. Nato pa je bila na vrsti vojska, kjer sem bil v ured
niškem odboru stenskega časopisa, v katerem sem redno objavljal 
svoje pesmi.

— In kako je bilo po končani vojski, slišal sem namreč, da si so
deloval na tekmovanjih mladih pesnikov, kaj bi nam lahko povedal 
o tem?

— Bil sem na tekmovanju mladih pesnikov in recitatorjev, kjer 
sem med 167 nastopajočimi zasedel sedmo mesto, kar je moj naj
večji uspeh. Pozabil sem povedati, da se je to tekmovanje odvijalo 
na Mrakovici, na Kozari. Mislim pa, da bi bil moj uspeh še večji, 
če bi imel več časa za priprave.

— Slišal sem tudi, da pripravljaš svojo zbirko pesmi.
— Da, pripravljam zbirko štiridesetih pesmi, ki naj bi bile te

matsko zaokrožena vsebina. Pripravljam pa tudi zbirko pesmi za 
naše naj mlaj še.

— In kakšni so tvoji načrti za prihodnost?
— Precej pričakujem od zbirke, ki se pripravlja sedaj. Pisati pa 

vsekakor nameravam tudi vnaprej, pa čeprav samo za sebe.

Komunist in religija
Izpovedovanje vere je svobodno in je človekova zasebna stvar. 

Verske skupnosti so ločene od države In so svobodne pri opravlja
nju verskih zadev In verskih obredov. Pojavlja se vprašanje, ali član 
ZK lahko prisostvuje nekaterim verskim obredom, kdaj je to do
pustno in kdaj ne. Vprašanje se nanaša pretežno na ljudi, ki Imajo 
pogoje za sprejem v ZK, vendar so v njegovi družini verni ljudje.

Članstvo v ZK ni združljivo z nobeno religioznostjo. V Marxovih 
tezah o Feuerbachu zasledimo misel: NI DOVOLJ SVET SAMO RA

ZLAGATI, TEMVEČ GA JE TREBA TUDI SPREMENITI. Cerkev 
pa je vedno nasprotovala revolucijam, zatirane razrede pa je vodila 
k temu, da so nosili družbene okove iz prepričanja, ne pa z odpo
rom. V tej ali oni verski skupnosti so bile sile povezane s težnjami 
za ohranjanje takih družbenih odnosov, ki so utrjevali vladajoči po
ložaj izkoriščevalskih razredov.

Res je, da ZK sprejema v svoje vrste religiozne ljudi, toda pri 
tem imajo posebno vlogo zgodovinske okoliščine, morda ta, da cer
kev ni bila izdajalska .tradicije, socialne razmere. Tako kot v ne
katerih KP zaradi prej navedenih vzrokov dopuščajo včlanjevanje 
tudi religioznim ljudem, tako v naši družbi posebne zgodovinske 
in druge razmere tega ne dovoljujejo.

Ali lahko postane član ZK mož, čigar žena je verna?
Načeloma da, važno je njegovo prepričanje.
Ali člani ZK lahko prisostvujejo cerkvenim pogrebom, ali dru

gim relegioznim obredom? V zvezi s cerkvenimi pogrebi prihaja 
večkrat do sporov. Člani ZK in drugi ateisti bi želeli iti za pogre
bom svojca, prijatelja, vendar le tedaj, če so socialistična znamen
ja .naprimer: zastave, društveni prapori ,itd., pred križem in ne za 
njim. To so pogosto zahtevali tudi verniki, katerih prepričanje ni 
dovoljevalo ,da bi nosili npr. prapor ZB za križem. Tudi nekateri 
duhovniki so vztrajali, da bi nosili socialistična znamenja za kri
žem. Pri tem so se oprijeli metod, ki so mejile že na klerikalizem.

Povsem tem se član ZK lahko udeleži cerkvenega pogreba. Ali 
gre lahko tudi v cerkev?

O tem so mnenja deljena. Nekateri pravijo, da sin ni deloval 
proti svojemu prepričanju, če je spremljal svojo mater v cerkev, 
saj je šel vanjo zaradi matere in ljubezni ter spoštovanja do nje, 
nikakor pa ne zaradi maše. Toda, znani so tudi primeri, ko sin ali 
hči nista šla za očetovo krsto v cerkev, temveč sta počakala zunaj, 
ker sta pa upravičeno mislila, da bi ju verni ljudje zaradi tega ob
sojali, ali pa bi bila predmet posmehovanja, češ, pa sta le presto
pila cerkveni prag.

Ali sin ali hči lahko privoli v cerkveni pogreb očeta ali matere?
Človek naj umre tako, kakor je živel.
Kako pa je s poroko?
»Mislim, da bi član ZK ravnal v nasprotju z zahtevami statuta 

svoje partije in lika komunista, če bi se poročil tudi cerkveno«, je 
dejal Franc Šetinc.

In kaj je odgovoril Josip Broz Tito Ameriškemu dopisniku:
»Komunist ne more biti religiozen. Seveda smo na kongresu go

vorili, da vodimo politični boj, boj za mladino, da se komunisti bo
rijo proti raznim škodljivim vplivom. To delajo v vsaki deželi, ve
dno se ena stran bojuje proti vplivom druge strani, če ta obstaja. 
Z zakonom je vsa stvar urejena ,da ne prihaja do diskriminacije, da 
je ustavno urejena pravica vsakega človeka, da veruje ali ne veru
je. Tu ni ničesar nejasnega.«

VIRI: Franc Šetinc, Kaj je in zakaj se bojuje zveza komunistov. 
Josip Broz Tito: Tito o liku komunista.

Ivan Selič

Kaj se da rešiti
Ob pravilni rešitvi lika dobite na označenih poljih slovenskega 

pisatelja (1876 — 1978)

1. Sosednja država
2. Nemški slikar tihožitij in po

krajin (Rudolf, 1875 — 1943)
3. Nabrežje, obrežje
4. Egipčanski sončni bog
5. Kitajski filozof iz 3. stoletja 

pred n. š., ki je izpopolnil

Konfucijevo etiko (Latinizira
no: Mene! j)

6. Starogrška reka pozabljenja
7. Zimskošportni rekvizit
8. Vrsta visoke palme Iz trop

skih dežel
9. Geometrijsko telo

10. Starorimski bog ljubezni



Okvara v obratu za proizvodnjo žveplene kisline
V sredstvih javnega obveščanja smo brali sestavke o nedopu

stni visoki koncentraciji S02 v zraku na določenih predelih mesta 
Celja, ki je bila ugotovljena 1. februarja 1978 v zgodnjih večernih 
urah. Pristojne službe Občine so ugotovile, da je osnovni krivec za 
povečano koncentracijo obrat za proizvodnjo žveplene kisline — 
PIK v Cinkarni Celje.

Omenjeni obrat za proizvod
njo žveplene kisline, je lociran 
v zapadnem (starem) delu Cin
karne in je v neposredni bližini 
mesta. Obratuje že od 1962. leta 
in njegova živi jenska doba se 
počali izteka, saj je zaradi ko
rozije že delno dotrajan, zato je 
vedno težje zagotovljati varnost 
proizvodnega procesa, ta prob
lem pa je še zlasti prisoten pri 
vsakokratnem ponovnem zago
nu.

Dan pred omenjenim dogod
kom je prišlo do nepredvidene 
okvare v parnem kotlu, katere
ga popravilo je trajalo 24 ur. 
Ker vladajo v tem času nizke 
temperature, se je ohladila tudi 
kontaktna grupa in jo je bilo 
treba ob ponovnem zagonu se
grevati. Pri tem je prišlo do o- 
kvare na predgorilniku, katere

OpcamciLo
»Cinkarnar« številka 2 je 

izšel z zamudo 15 dni. Zamu
da je nastala zaradi zelo po
membne družbenopolitične 
akcije — volitev delegatov po 
vsej SR Sloveniji. Zaradi te
ga je bila tiskarna preobre
menjena s tiskanjem volilnih 
listkov.

Prosimo, da sprejmete o- 
pravičilo z razumevanjem!

Uredništvo

m nihče pravočasno opazil, ta 
pa je povzročila uhajanje dolo
čene količine S02 v ozračje. 
Okvare ni nihče predvidel, zato 
tudi ni bilo mogoče predhodno 
obvestiti pristojnih občinskih in 
drugih organov o nevarnosti ve
čje koncentracije S02 v ozračju 
mesta Celje.

Čeprav uhajanje plina ni bilo 
dolgotrajno, pa so bile posledice 
večje, predvsem zaradi zelo ne
ugodnega časa in trenutnih vre
menskih razmer. V teh večernih 
urah polno obratujejo vse ob
stoječe kotlarne v Celju ter dru
gi ogrejevalni elementi, zato je 
zrak močno nasičen z S02, ob- 
enem pa je ob dokaj nizkem 
zračnem pritisku vladalo v tem 
času praktično popolno brezve
trje. Prepričani smo, da bi ob 
izključitvi zadnjih dveh elemen
tov še zdaleč ne prišlo do takih 
jtosledic kot so opisane v sred
stvih javnega obveščanja.

Cinkarna je že ukrepala, da 
se taki izpadi ne bi ponovili, 
vendar kot rečeno je dokaj do
trajana in zelo neugodno locira
na naprava za proizvodnjo žve
plene kisline vedno bolj nezane
sljiva in jo moramo čimprej na
domestiti z novo, tehnološko 
bolj dognano in sodobnejšo na
pravo za tovrstno proizvodnjo.

Prav iz tega razloga je Cinkar
na že večkrat poudarjala potre
bo po čim hitrejši uskladitvi do
govorov za izgradnjo novega ob
rata za proizvodnjo žveplene ki
sline, ki bo v celoti nadomestil 
potrebo po proizvodnji sedanje
ga, že dokaj dotrajanega PIK.

Na koncu se še enkrat oproš
čamo občanom za neprijetne po
sledice, ki jih je nepredvidena 
okvara povzročila v ozračju do
ločenega področja mesta Celje.

Anton Benčina
Pripis uredništva:

Podobno gradivo smo posredo
vali v uredništva Novega tedni
ka, Večera in Dela.

Manj nesreč pri delu
stvo pri delu preko izobraževal
nega centra Cinkarne Celje uspo
sobila iz varstva pri delu .578 
delavcev in sicer:
— uvajalni seminar — novinci

— delavci iz neposredne proiz
vodnje in vzdrževalci z izpi
tom iz tvarine varstva pri de
lu (300).

Ocena razvitosti 
sistema

delegatskega
(190),

— neposredni vodje — izmeno- 
vodje, vodje oddelkov v pro
izvodnji — z izpitom iz tva
rine varstva pri delu (88),

Dejanska kvalifikacijska stru
ktura (2132) zaposlenih v Cinkar
ni Celje na dan 31. decembra 
1977 nam daje sledečo sliko:

Kvalifikacija NK PK K VK NS s VIS V Skupaj

Število zaposlenih 1055 160 452 76 69 238 20 62 2132

Od tega je zaposlenih:
— nadzorni in administrativni

kader 389
— žensk 486
— starih do 27 let 665
— invalidov 184
— s telesno okvaro 15

Navedena struktura zaposlenih
nam govori o dodatnih težavah 
službe za varstvo pri delu pri 
izobraževanju in razumevanju 
varnostnih ukrepov in navodil, 
katerih je večina v pismeni ob
liki in so precejšnjemu številu 
posameznikov zaradi premalega 
splošnega znanja težko razum
ljiva.

Opisano stanje varstva pri de
lu v OZD Cinkarna Celje ni za
dovoljivo. To nas opozarja, da 
moramo v posameznih obratih 
oziroma v delovnih enotah nare
diti še več kot do sedaj. 

Predvsem moramo:

1. Vsakega posameznika usposo
biti ,da bo varno in pravilno 
opravljal svoje delo.

2. Še povečati poudarek izobra
ževanja iz tvarine varstva pri 
delu.

3. Vključiti v prizadevanje za 
varno delo družbeno-politične 
organizacije, sindikat ter sa
moupravne organe.

4. Skrbeti, da bo stanje delov
nih priprav in naprav takšno, 
da bo zagotavljalo varno delo.

Sanacijo tega stanja nam na
lagajo tudi zakoni in predpisi, 
kateri obravnavajo varstvo pri 
delu in varstvo človekovega oko
lja.

Šimun Pinjušič

Na sestanku političnega aktiva v petek, 17. februarja so vodje 
splošnih in posebnih delegacij ter predstavniki družbenopolitičnih 
organizacij in samoupravnih organov ocenili in analizirali stopnjo 
razvitosti delegatskih odnosov v Cinkarni.

Po štiriletni dobi uveljavlja
nja delegatskega sistema so kri
tično in realno ocenili izvajanje 
delegatskega sistema v podjetju. 
V Cinkarni deluje le okoli 25% 
delegatov, med tem ko 75% de
lavcev ni aktivnih v nobenem 
družbenopolitičnem ali samou
pravnem dejavniku. To je tudi 
eden izmed vzrokov, da delegat
ski sistem še ni zaživel kot bi 
moral.

Delegatski sistem je širok vir 
in možnost uveljavljanja delav
čevih pravic. Delegacije morajo 
zaživeti in nastopati odgovorno 
o vseh vprašanjih poslovanja. 
Potrebna je velika pomoč in 
podpora družbenopolitičnih or
ganizacij. V našem kolektivu se 
morajo najti rešitve, da se bo 
vsak delavec usposobil za delo
vanje v delegacijah, da bo izob
likoval stališča in se uspešno 
vključeval v razprave.

Pojavljalo se je, da delegati 
niso pravočasno dobili v pogled 
materialov, tako niso bili pri
pravljeni za razpravljanje in ni

so imeli izoblikovanih stališč ko
lektiva. Na sejah skupščine so 
imeli delegati svoja mneja, ki so 
bila pravilna ali pa tudi ne. Pri
pombe delegatov so se ali niso 
upoštevale ali pa so bile razlage 
preveč strokovne.

Zaveda se
»Ne morem razumeti, kako 

hudirja v štirih nadurah narediš 
več, kakor pa prej v rednih os
mih ...?«

»Ja, zavedam se, da je delo v 
nadurah za fabriko dražje ...«
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Piše: Iskren Pipuš

Stolpne kisline ni več
Eden glavnih produktov oziroma medproduktov anorganske velein
dustrije je žveplena kislina, čeprav je v zadnjih letih že izgubila 
svojo vodilno vlogo, ki jo je nekoč imela. Soda in natrijev lug, klor 
in solna kislina, solitma in na termični način pridobljena fosforna 
kislina so postale neodvisne od žveplene kisline, ki se danes ne upo
rablja več pri njihovo proizvodnji.

Če ne bi trošili tako ogromnih 
količin žveplene kisline za izde
lavo umetnih gnojil, to je pri 
izdelavi superfosfata, pri lužen- 
ju črne pločevine, v tekstilni in
dustriji in pri rafinaciji mineral
nih olj ter v zadnjem času tudi 
pri izdelavi titanovega belila —

padne pline, ki nastajajo pri pra
ženju metalnih sulfidov in od
padke iz plinarn, koksarn in ra- 
finacije nafte ter od čimžanja 
železne pločevine. Še do nedav
na so se ti plini enostavno spu
ščali v atmosfero in se je tako 
več ali manj zastrupljajo ozrač-

dioksida in pri lužen ju uranovih 
rud,. bi potrošnja in s tem v 
zvezi tudi produkcija te kisline, 
samo skromno naraščala, če ne 
celo zastala.

Kot glavno surovino za proiz
vodnjo žveplene kisline, uporab
ljamo elementarno žveplo ali pa 
različne kovinske sulfide kot so

V trenutku eksplozije

pirit, pirotin, cinkov koncentrat 
itd. Posebno v zadnjih letih upo
rabljamo v ta namen razne od-

CINKARNAH

je v okolici tovarn. S tem je 
nastala neprecenljiva škoda in 
sicer:

— izgubila se je dragocena indu
strijska surovina

— zaradi škode po plinih na go
zdovih, posebno še na igliča- 
stem drevju, ni bilo prirast
ka

— uničevale so se poljske kul
ture, travniki in vrtovi. Ne 
samo, da se je zmanjšal hek
tarski donos, temveč se je za
radi okislitve razvrednotila 
kvaliteta agrarnih produktov

— plini so zaradi svoje agresiv
nosti uničevali zgradbe

— pražilni plini, ki vsebujejo 
S02, so s pomočjo vode uni
čili apnenec v zemlji, kakor 
tudi druge biogene elemente.

Deloma se ti plini niso prede
lovali, ker je bila njihova kon
centracija prenizka. Kljub temu, 
da je bila ta koncentracija več
krat višja od koncentracije, ki 
je sedaj dovoljena, da se izpu- 
ščdv atmosfero, vendar ni bila 
tolikšna, da bi bilo mogoče te 
pline donosno predelovati, šele 
izpopolnitev raznih metalurških 
postopkov, posebno praženje ra
znih kovinskih sulfidov, je v zad
njem času toliko napredovalo, 
da dobimo odpadne pražilne pli
ne iz raznih pražilnih naprav — 
npr. iz D, L. — pražilnega stro
ja v zadostni koncentraciji za 
njihovo nadaljno predelavo.

Eden najbolj donosnih načinov 
za izkoriščanje pražilnih plinov 
je njihova predelava v žveple
no kislino. V ta namen se lahko 
poslužujemo dveh popolnoma 
različnih postopkov.

(Nadaljevanje prihodnjič)

CINKARNA CELJE
DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH SLUŽB

ODBOR ZA UREJANJE MEDSEBOJNIH DELOVNIH 
RAZMERIJ

vabi k sodelovanju ter objavlja prosta dela in naloge:

v centru za avtomatsko obdelavo podatkov

Želimo zaposliti nove sodelavce na zanimivih delih, kjer bodo 
lahko pokazali svoje znanje in izpolnili svoje želje po afirma
ciji in napredovanju.

1. SISTEMSKI ORGANIZATOR
z visokošolsko izobrazbo računalniške, ekonomske ali teh
nične smeri z vsaj triletno prakso na področju AOP. Pri
pravi, nadzoruje in dopolnjuje posamezne projekte obde
lav na računalniku.

2. SPLOŠNI ORGANIZATOR
(organizator poslovanja) z višješolsko izobrazbo ekonom
ske ali organizacijske smeri z vsaj triletno prakso na ena
kih ali podobnih delih. Priprava in uvedba organizacijskih 
predpisov, vzdrževanje in dopolnjevanje obstoječe organi
zacije v delovni organizaciji.

3. REFERENT ZA NAGRAJEVANJE
z višješolsko izobrazbo ekonomske ali organizacijske smeri 
z vsaj dveletno prakso. Spremljanje in uvajanje modemih 
načinov nagrajevanja po delu. Strokovno delo na pripravah 
za odločitve organov upravljanja glede vseh vrst delitve o- 
sebnih dohodkov.

4. REFERENT ZA STANDARDIZACIJO
z višješolsko izobrazbo ekonomske ali tehniške smeri z vsaj 
dveletno prakso. Priprava in dopolnjevanje standardov za 
potrebe celotne organizacije in računalniške obdelave v de
lovni organizaciji.

5. PROGRAMER
s srednješolsko izobrazbo tehniške ali ekonomske smeri. Je 
lahko začetnik. Uspešno mora opraviti test za programerja. 
Delo pri kodiranju, programiranju, kompajliranju in izdela
vi programske dokumentacije.

6. STATISTIK
s srednješolsko izobrazbo ekonomske smeri. Je lahko za
četnik. Rutinska dela s področja nagrajevanja in standar
dizacije.

7. OPERATER SISTEMA
s srednješolsko izobrazbo tehniške smeri ali priznano sred
nješolsko izobrazbo elektro oziroma kovinarske smeri z 
vsaj dveletno prakso. Uspešno mora opraviti test za opera
terja sistema. Delo je triizmensko. Delo pri izvajanju posa
meznih obdelav na računalniku.

8. KONTROLOR V AOP
s srednješolsko izobrazbo administrativne, ekonomske ali 
gimnazicjske smeri. Obvezno znanje strojepisja. Kontroli
ranje vhodnih in izhodnih dokumentov računalniških obde
lav. Občasno delo na stroju za vnos podatkov. Delo je dvo
izmensko.

9. OPERATER ZA VNOS PODATKOV
z nepopolno srednješolsko izobrazbo z znajem strojepisja 
ali dokončana osemletka s strojepisnim tečajem. Znanje 
strojepisja se bo preverilo. Delo je dvoizmensko. Vnašanje 
različnih podatkov iz vhodnih dokumentov na magnetni 
trak stroja za vnos podatkov (MDS).

v finančno računovodskem sektorju

L REFERENT ZA DOLGOROČNE POSLE
ekonomski tehnik, s štriletnimi delovnimi izkušnjami

2. REFERENT ZA OSNOVNA SREDSTVA IN AMORTIZA
CIJO
ekonomski tehnik s štriletnimi delovnimi izkušnjami

Prijave sprejema kadrovski sektor v roku 15 dni po javni ob
javi. Podrobnejša pojasnila dobite v Centru za avtomatsko 
obdelavo podatkov in v kadrovskem sektorju.



V samskem domu novo življenje
Življenje delavcev v samskem domu je vse težje. Delavci žive v so
bah porumenelih od dima, v katerih morajo prebiti ves svoj prosti 
čas. Ti ljudje, ki so pustili dom in prišli za boljšim življenjem v Slo
venijo, so prepuščeni sami sebi. Ko se bodo nekoč vrnili domov, 
bodo razočarani pripovedovali v kako slabih pogojih so živeli.

Samski dom Cinkarne v Novi 
vasi je naj slabše urejen dom v 
Celju. Ravno to pa v veliki me
ri vpliva na počutje delavcev, 
ki prebivajo v njem, saj so ne
organizirani, nekulturni in samo
voljni. Veliko je kaznivih de
janj, katere pa je do sedaj uprav
nik doma sam reševal z denar
no kaznijo.

Na koncu preteklega leta so 
ustanovili upravni svet in tako 
stanovalci upajo, da se bo mar
sikaj spremenilo na boljše. U- 
pravni svet sestavljajo štirje de
legati od stanovalcev samskega 
doma in trije delegati iz Cinkar
ne. Oddelek za družbeni stan
dard v Cinkarni je sestavil pra
vilnik in hišni red samskega do
ma. Novi pravilnik so potrdili 
vsi stanovalci. Nekatere prejš
nje funkcije upravnika doma so 
omejene in prenesene na uprav
ni svet. Upravnik doma je sa
mo izvršilni organ, v celoti pa 
je odločanje prevzel nov uprav
ni svet.

Na prvi seji upravnega sveta 
so se odločili, da bo le-ta odslej 
reševal vse disciplinske prekr
ške tako, da se bodo po pogo
voru s kršiteljem odločili za 
kazen po težavnostni stopnji, to 
je opomin, strogi ukor, ukor 
pred izključitvijo in končna iz
ključitev. Končni sklep o izklju
čitvi mora potrditi še centralni 
delavski svet podjetja. Če kriv
ca za določeno kršitev ne bodo 
našli bodo škodo povrnili soli
darno vsi stanovalci. Ta denar 
pa se bo stekal na posebni kon
to ter se porabil za urejanje in 
vzdrževanje prostorov.

Sklenili so, da se stanarina v 
letu 1978 zviša za 50 %. Sam
ski dom je v preteklem letu po
sloval z izgubo. Za leto 1978 je 
predvideno, da bo poraba sred
stev v višini 170 milijonov. S sta
rimi cenami stanarin bi dobili 
še 40 milijonov, zvišanje stana
rin bo prineslo še dodatnih 30 
milijonov din, ostanek pa bo 
krila delovna organizacija.

Zaradi zvišanja števila delav
cev iz drugih republik je sam
ski dom prezaseden. S preure
ditvijo bolniške sobe, šah sobe, 
prehodne sobe in sobe za nami
zni tenis so pridobili okrog 50 
ležišč. Z izgradnjo novega doma 
na Dečkovi cesti pa ta problem 
še ne bo rešen, saj je le-ta pred
viden za delavce v združino. Cin
karna bo morala v prihodnje 
iskati druge možnosti za zmanj
šanje števila stanovalcev v sam
skem domu.

Predvidevajo, da bodo eno 
nadstropje preuredili iz štiri na 
troposteljne sobe za stanovalce, 
ki stanujejo v domu že več let. 
Dom bodo morali prebeliti, od
prli bodo čajno kuhinjo in pral
nico, delno se bo zamenjala po
steljnina, preuredili pa bodo tu
di parkirni prostor pred domom.

Predsednik upravnega sveta 
Josip Bezenšek ima že trdno za
stavljene cilje za prihodnje, saj 
bi najprej rad pripomogel k iz
boljšavi kulturnega življenja. 
Namenili so se osnovati knjižni 
klub s stenskim časopisom in 
morda bi kasneje lahko izdaja
li bilten v srbohrvatskem jezi

ku. Športniki bodo ustanovili 
klube v različnih panogah, kate
ri bi lahko organizirano nastopa

li na športnih tekmovanjih. Or
ganizirati nameravajo tudi pre
davanja predvsem iz področja 
političnih ved, higiensko-zdravst- 
vene in književne znanosti. Sta
novalci v samskem domu mo
rajo začeti gojiti zanimanje za 
različne dejavnosti, da se bodo 
tako lahko uspešno vklopili v 
družbeno sredino.

Da bodo stanovalci sami pri
pomogli s svojo voljo in vese
ljem k čimboljšemu izkoristku 
prostega časa, k higieni in ure-

Naš samski dom v Riharjevi ulici

Izobrazbena struktura
Eden izmed pomembnih notranjih faktorjev, ki prav gotovo 

v veliki meri vplivajo na moč podjetja je izobrazbena struktura v 
Cinkarni.

V našem podjetju je zaposle
nih 2132 delavcev (stanje na dan 
31. decembra 1977). Od teh je: 
1055 — NK (nekvalificiranih de

lavcev) ali 49,4 %
160 — PK (polkvalificiranih de

lavcev) ali 7,5 %
452 — KV (kvalificiranih delav

cev) ali 21,21%
76 — VK (visokokvalificiranih 

delavcev) ali 3,5 %
69 — NS (nepopolna srednja 

izobrazba) ali 3,2 %
238 — S (srednja izobrazba) 

ali 11,1%
20 — VIŠ (višja izobrazba) ali 

0,9%
62 — V (visoka izobrazba) ali 

2,9%.
V skladu s planom štipendira

nja in pravilnikom Centra za iz
obraževanje in štipendiranje se 
v tem šolskem letu izobražuje 
ob delu 130 članov našega kolek
tiva. Na razne poklicne šole je 
vpisanih 52 delavcev, na srednjih 
šolah 27, na višjih 43, na visokih 
šolah 4 in 4 delavci na podiplom
skem študiju. Iz tabele je raz
vidno, da je od 2132 delavcev 
49,4 % nekvalificiranih, to je 
skoraj polovico delovne sile.

Zato bi morali pospešiti izob
raževanje ob delu zlasti na po
klicnih šolah, saj je iz teh po
datkov razvidno, da nam prima
njkuje predvsem kvalificirane 
delovne sile in to na kemijskem 
področju.

Pot, kako priti do te kvalifici
rane delovne sile smo že našli, 
ko smo v Centru za izobraževa
nje delavcev v šolskem letu 1975 
— 1976 odprli oddelek za kemij
ske procesničarje in kemijske 
laborante (prva generacija te šo
le bo kmalu maturirala). In, če 
bi nam uspelo vsako leto izobra
ziti vsaj dvajset delavcev v ke
mijski stroki bi se število ne
kvalificiranih delavcev z leti pre
cej zmanjšalo. Toda, tudi ob 
tem se pojavljajo določeni prob

lemi, od nezainteresiranosti do 
izmenskega dela ipd.

Kako pa poteka študij ob de
lu na višjih in visokih šolah?

Letno konča višjo ali visoko 
šolo zelo malo delavcev, pribli
žno dva. So tudi primeri, kjer 
se delavec samo vpiše, potem 
pa študij obesi na »klin«.

ditvi njihovih stanovanj, bodo 
razpisali tekmovanja za naj lep
šo sobo ter uvedli dežurstvo. 
Simbolične nagrade pa bodo da
le še večjo spodbudo za izbolj
šanje življenjskih razmer v do
mu.

Novinec, ki bo prišel stanova
ti v dom, ne bo več prepuščen 
svoji lastni iznajdljivosti, tem
več bo v uvajalnem seminarju 
spoznal tudi pravila in hišni red 
samskega doma.

Za dosego vseh teh ciljev pa 
bo potrebno še veliko truda, ve
liko dobre volje in zaupanja. Da 
pa se bo kulturna raven v sam
skem domu dvignila, bo potreb
na pomoč vseh nas, ki smo za
posleni v Cinkarni. Boljše mate
rialno stanje in večje zadovolj
stvo delavcev, ki živijo v sam
skem domu, pa se bo prav go
tovo obrestovalo z večjo produk
tivnostjo in boljšimi delovnimi 
odnosi. Mira Plahutnik

TOLAŽBA

(Pred nekaj leti)
Delavci: »Tovariš šef, če bo

mo še dolgo morali delati pod 
takšnimi pogoji, bomo po- 
crk...?«

Šef: »Vas bomo pa pokopali!« 
In gre naprej.

nimamo. Pripravnik mora začeti 
delati in opravljati delovne na
loge kot vsak drug delavec, ki 
je v podjetju že več let, men
tor pa mu je vodja oddelka, kar 
pa je v nekaterih primerih pri
memo, največkrat pa to priprav
niku ne ustreza oziroma mu ne 
omogoči pravilnejši pristop do 
svojega dela. V dragih, večjih 
podjetjih po Sloveniji imajo to 
dobro organizirano, zakaj ne bi 
imela še Cinkarna, ki ni maj
hen kolektiv. Morda iz teh pro

učene! poklicne kemijske šole v Cinkarni pišejo šolsko nalogo

Ob pregledu izrednih štipendi
stov pa smo za te »vpisujoče« 
se študente pripravili razgovor, 
kjer se bomo pogovorili o vra
čilu šolnin.

Pri vseh teh številkah pa bi 
se v našem podjetju dotaknili 
še pripravništva. Takrat, ko di
jak ali študent, bodoči kemijski 
tehnik, ekonomski tehnik ali in
ženir kemije in ekonomist na
stop službo in zasede svoje de
lovno mesto, bi mu v času pri
pravniške dobe morali priskrbe
ti mentorja, ki bi mu znal sve
tovati, ga vpeljati v delo, pri
pravnik pa bi vodil delovni 
dnevnik, ki bi ga po končani pri
pravniški dobi predložil svojemu 
mentorju. Tako bi novi delavec 
dobil boljšo predstavo o podjet
ju, o svojem delu, ki bi ga 'po
tem brez nadzorstva mentorja 
lahko samostojno opravljal.

V našem podjetju pa tega še 
blemov izhaja tudi nepoveza
nost cinkarniške mladine, kajti 
mentor bi lahko poskrbel tudi 
za to, da bi se mladina pove
zovala prav preko njega. To pa 
ni tako majhen problem, ko ga 
je čutiti na prvi pogled, kajti če 
bi se enkrat uresničilo to, bi 
čez leta lahko vzgojili dobre vo
dilne delavce, ki bi že zaradi svo
je izobrazbene strukture ni pra
vilne vzgoje preko mentorja la
hko pravilno usmerjali podjet
je. Toda, to so zaenkrat še samo 
razmišljanja ki pa se bodo mo
rala uresničiti, saj se v našem 
podjetju že pripravlja nov pra
vilnik o pripravništvu, kateri bo 
pripravnika v delo bolje vpeljal 
in mu dal boljše smernice za 
nadaljnje delo.

Irena Seme



V mesecu januarju 1978 sta v 
TOZD Grafika vstopila Vlado 
Valjavec v tiskarske barve in 
Nikolaj Erdelji v skupne službe; 
v TOZD Transport sta vstopila 
Ivan Prevolnik in Dragiša Nja- 
gojevič. TOZD Titanov dioksid 
je sprejel Stanka Kekiča in An
tona Svenška v osnovno proiz
vodnjo, Milana Železnika v obrat
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površinske obdelave, Aleksandro 
Živec v skupne službe, Rifata 
Jupiča v laboratorij ter Velin- 
ka Djukanoviča v investicije. V 
TOZD Vzdrževanje so prišli na 
delo Marijan Paviek, Marijan Ki- 
rič in Stjepan Ferčec v strojni 
obrat, Roman Kotnik v elektro 
obrat in Štefanija Cafuta v obrat 
galvana. V TOZD Metalurgijo so 
vstopili Vinko Rakonič, Dušan 
Muričin in Dragutin Kunštek v 
keramiko, Anton Arčan v cinkov 
prah, Slobodan Bajčetič v novo

žvepleno in Djura Milovanov v 
skupne službe. TOZD Kemija je 
sprejela Ivana Čepina v OOB, 
DSSS pa Boženo Gobec v CAOP. 
Skupaj je bilo sprejeto v naš ko
lektiv 23 novih delavcev.

Izstopili so: Iz TOZD KIM
Branko Verbič, iz TOZD Vzdrže
vanje Franc Kranjc in Stjepan 
Topolovec iz strojnega obrata, 
Peter Doler iz elektro obrata in 
Bojan Zapušek iz merilnega ob
rata. Iz TOZD Titan dioksid so 
izstopili Vedat Ibrahimefendič, 
Stanislav Valant, Valent Jagu- 
šič, Peter Matič, Sabahudin Bla- 
ževič, Milomir Ilič, Susret Ka- 
brimanovič, Stanko Kekič in 
Martin Majer. Iz TOZD Kemija

so izstopili Stanislav Pavič iz 
obrata betonskih elementov, Ale
ksander Ferčec iz obrata soli in 
pigmenti in Sreto Pavlovič iz 
OOB; iz TOZD Metalurgija pa 
Stanko Cafuta in Radko Stanče- 
vič iz nove žveplene, Ramadjan 
Jahiri in Feti Jahiri iz keramike 
ter Kemal Zupanc iz cinkovega 
praha. Iz TOZD Transport je iz
stopil Ivan Prevolnik iz DSSS pa 
Marija Vrbovšek. Iz TOZD Gra
fika sta izstopila Stanko Ferčec 
in Nada Lončar iz tiskarne, Mar
ko Kaurin iz tiskarskih barv in 
Gabrijela Pečovnik iz tiskarskih 
plošč. Skupaj je izstopilo 28 de
lavcev.

Pregled faktorjev za obračun 00 
— februar 1978

Vrednost točke za Izračun osnovne vrednosti delovnih mest |e 1,18.

Stroškovno mesto Faktor
variabilni del norme

1,57
1,57
1,57
1,57
1,57
1,57
1,57
1,57
1,55
1,57
1,57
1,57

DSSS
Sptošna uprava ......................................
Sežba za varno delo In varstvo okolja 
Center za organizacijo in AOP 
Finančno računovodski sektor 
Kadrovski sektor . .
Samski dom . . .
Splošni sektor . .
Družbena prehrana 
Pralnica In šivalnica 
Zunanja trgovina 
Počitniške kapacitete 
Osebni avtomobili

TOZD METALURGIJA
Investicijska služba................................................................................ 1,59
Skupne službe metalurgije......................................................................1,62
Keramika ...................................................................................................... 1,33
Sušilnica ferosulfata....................................................................... i 1^62
Žveplena kislina PIK.................................................................................1,62
Žveplena kislina s plritno preža mo......................................................1,62
Prežama ferosulfata.................................................................................1,64
Žveplena kislina Iz ferosulfata...........................................................1,62
Cinkov prah.................................................................................................1,48
Sekundama proizvodnja cinka................................................................ 1,52
Baterijske češlce...................................................................................... 1,63
Zlčama........................................................................................................... 1,58
Zlobama ...................................................................................................... 1,48
Valjarna ...................................................................................................... 1,50

TOZD KEMIJA
Skupne službe kemije Celje................................................................ 1,57
Barvila Celje.................................................................................................1,60
Soli In pigmenti ......................................................................................1,58
Litopon .......................................................................................................1,49
Clnkovo belilo............................................................................................1,56
Zaščitna sredstva — modri baker....................................................... 1,57
Rastni substrati........................................................................................... 1,59
Gradbena lepila........................................................................................... 1,56
Betonski elementi.................................................................................. —
Zaščitna sredstva — modra galica.................................................. —

1,10
1,16

1,07
1,06
1,15

TOZD KEMIJA MOZIRJE

Skupne službe kemije Mozirje.......................................................1,56
Barve In premezl..................................................................................1,55

TOZD GRAFIKA
Skupne službe grafike................................................................................ 1,56
Tiskarne............................................................................................................1,56
Tiskarske plošče........................................................................................... 1,60
Prepereti za grafiko.................................................................................1,59
Tiskarske barv*............................................................................................1,55
Razvoj grafike............................................................................................1,56

TOZD VZDRŽEVANJE IN ENERGETIKA •■a
Skupne službe vzdrževanja......................................................................1,50 ... . —
Strojno vzdrževanje.................................................................................1,49 .... 1,07
Elektro vzdrževanje......................................................................................1,48 .... 1,06
Vzdrževanje ARM...................................................................................... 1,48 .... 1,04
Gradbeno vzdrževanje................................................................................ 1,48 .... 1,08
Energetika skupne službe......................................................................1,50 .... —
Kotlarna št. 1........................................................................................... 1,49 ... . —
Plinarne ...................................................................................................... 1,50 .... —
Transformatorske postaje.......................................................................1,48.... —
Galvana ......................................................................................................1,50 ... . 1,13
Embalaža ................................................................................................. — .... —
Predelava gume...........................................................................................1,50 .... 1,07
Predelava umetnih materialov................................................................1,50 ... . —
TOZD TRANSPORT
Skupne službe transporta......................................................................1,59 .... 1,04
Železniški transport.................................................................................1,50 .... 1,04
Interni ostali promet................................................................  1,52 .... 1,25
Avtoclsteme za kislino . . . ...........................................................1,46 .... 1,09
Nakladanje In razkladanje......................................................................1,52 .... 1,13

TOZD TITANOV DIOKSID
Glavni laboratorij...................................................................................... 1,57
Skupne službe titanovega dioksida.........................................................1,41
Investicijska služba.................................................................................1,41
Proizvodnja titanovega diokside...............................................................1,41

KADROVSKE SPREMEMBE

Megla je eden najnevarnejših 
sovražnikov voznikov

Zelo pogost pojav v posameznih letnih časih in predvsem v 
določenih predelih je megla, eden najnevarnejših sovražnikov vozni
kov motornih vozil. Megla je zelo pogost spremljevalec drugih nev
šečnosti na naših cestah predvsem jeseni in pozimi.

Ob upoštevanju, da je Celje s 
svojo ožjo okolico v svetovnem 
merilu eno izmed mest, ki ima 
najbolj onesnaženo ozračje, pri
sotnost pogoste megle nad na
šim območjem ni naključje. Pri
sotnost drobnih delcev v ozrač
ju nad našim mestom pomeni 
idealni pogoj, da se na te delce 
obesi vlaga in ob povečani kon
centraciji vlage v zraku se u- 
stvarijo meglene kapljice. Če te
mu botruje še nizka temperatu
ra, se lahko vozišče celo pokrije 
z gladko ledeno ploskvijo, kar 
prav gotovo vpliva že na tako 
poslabšane vozne pogoje.

Megla je toliko bolj nevarna, 
ker se lahko posamezni valovi 
megle nenadoma gostijo in red
čijo, pri čemer je bojazen, da ne 
uspemo hitrost vožnje pravočas
no zmanjšati.

Največja nevarnost megle pa 
je v zmanjšani vidljivosti. Zma
njšana vidljivost nastane zaradi 
megle zato, ker meglene kaplji
ce razpršujejo in absorbirajo 
svetlobo. Svetloba se deloma od
bija od meglenih delcev, zato 
nas zaslepljujejo celo luči naše
ga vozila, kar vidljivost še zma
njšuje.

Luči našega vozila za osvetlje
vanje ceste skozi meglo ne pro
drejo dovolj na površino voziš
ča. Voznik, ki si med vožnjo v 
megli poskuša, čeprav v naspro
tju s predpisi, cesto osvetljevati 
z bleščečimi lučmi bo kaj kma
lu ugotovil neučinkovitost teh 
luči, saj zaradi dolgega snopa 
bleščečih luči (najmanj 100 m) 
svetloba sploh ne prodre do vo
zišča in pred takim voznikom se 
pojavi ena sama svetleča, nepro
zorna krogla, skozi katero ceste 
sploh ne vidi. Zato ni nič čudne; 
ga, da je zakonodajalec v megli 
prepovedal uporabo bleščečih ali 
dolgih luči.

Drugi in zelo nevarni skrajne
ži so tisti vozniki, ki skušajo, v 
sicer ne pregosti megli voziti 
samo z pozicijskimi lučmi. S po
zicijskimi lučmi si ceste popol
noma nič ne osvetljujemo, kar 
pa zmanjšana vidljivost od nas 
zahteva. Zato ne bo odveč pou
dariti zakonsko določilo, da mo
ra pri vožnji v megli obvezno 
prižgati zasenčene ali kratke lu
či za osvetljevanje ceste ali pa 
posebne luči za meglo, če jih na 
vozilu imamo. Le s temi lučmi 
nam bo zaradi njihovega krajše

ga snopa( zasenčene največ 40 
metrov, meglenke največ 35 m!) 
vsaj delno uspelo osvetliti voziš
če, po katerem vozimo. Hkrati 
pa nas bodo pravočasno opazili 
tudi vozniki, ki nam vozijo na
sproti.

V megli pa nastanejo poleg 
zmanjšane vidljivosti še drugi 
problemi. V megli npr. težje u- 
gotovimo, ali se vozila pred na
mi sploh premikajo ali celo sto
jijo, ker nimamo trdne opore v 
ocenjevanju okolice. Zaradi eno
ličnega vidnega polja nastopijo 
tudi precejšnje prevare v oce
njevanju gibanja in velikosti 
predmetov, ki se nenadoma po; 
javijo iz meglene zavese. Zaradi 
poslabšanega globinskega gleda
nja tudi težko pravilno ocenimo 
odaljenost ali razdaljo do dru
gih vozil, ki tudi vozijo po cesti, 
vseeno v katero smer. Sploh pa: 
najprej zagledamo njihove luči, 
vozilo ali kak drug predmet pa 
dosti kasneje, lahko tudi prepoz
no, če vozimo prehitro.

Prav gotovo je potrebno, ka
dar vozimo v megli, povečati 
previdnost in pozornost, pred
vsem pa hitrost vožnje znatno 
zmanjšati, da bomo lahko naše 
vozilo v vsakem primeru ustavi
li na tistem delu ceste, ki ga še 
vidimo. S predpostavko, da se 
nevarnost, ki se nam pokaže iz 
meglene zavese, lahko celo pre
mika proti nam, je najprimer
nejša tista hitrost, pri kateri bo 
pot ustavljanja našega vozila e- 
naka polovici vidljivosti ali celo 
krajša.

Kadar bo megla izredno gosta, 
ne bomo mogli voziti nič kaj 
hitreje, kot če bi hodili peš, za
to v takih primerih raje tako tu
di storimo.

Svet za preventivo
in vzgojo v cestnem prometu

OBLJUBA
»Janez, ali te lahko za nekaj 

primem?« »Za kaj, Pepca?« »Ah, 
Janez ne muči me, tl samo po
vej, če te lahko za nekaj pri
mem?« »Seveda, ljubica moja, 
kar daj!« »Hvala ljubi, prijela 
te bom za besedo, da do poroke 
ne bo niti poljuba.«


